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из епс групе

 ■ Са међународне конференције о пепелу и шљаци

За успешан пут до тржишта

Укупна количина гипса која се произведе 
током рада постојећег постројења за 
одсумпоравање у термоелектрани 
„Костолац Б“ успешно се пласира на 

тржиште, а реч је о количини од око 150.000 тона 
годишње, рекла је Милена Ђаконовић, директор 
Сектора за заштиту животне средине и енергетску 
ефикасност у „Електропривреди Србије“ на другој 
међународној конференцији „Пепео, шљака, гипс – 

сировине за циркуларну зелену економију“, која је 
одржана на Машинском факултету.

– У циљу поспешивања продаје, регистровали
смо гипс у складу са REACH уредбом Европске 
Уније. На тај начин се олакшава извоз гипса 
на тржишту ЕУ, чиме он практично постаје 
хемикалија. Поред тога, започели смо активности 
на регистрацији пепела у оквиру REACH-а и 
очекујемо да ће тај процес бити окончан у наредних 

неколико месеци – рекла је 
Ђаконовић на конференцији 
коју је организовала „Енергија 
Балкана“.

Она је додала да ће се 
производња гипса повећати након 
пуштања у рад постројења за 
одсумпоравање на ТЕНТ А3-А6 и 
ТЕНТ Б, као и након пуштања у 
рад блока Б3 у ТЕ „Костолац Б“.

– Пепео и гипс се користе у
развијеним државама у свету, 
домаће цементаре већ годинама 
користе електрофилтерски 
пепео, међутим, у питању су 
мале количине – рекао је Дејан 
Поповић, председник Савета 

Агенције за енергетику Србије, на отварању 
конференције.

Он се заложио за одржавање већег броја 
стручних скупова и израду озбиљне студије која би 
допринела повећању употребе ових секундарних 
сировина.

– Пепео може да се користи у грађевинарству и
за производњу бетона, али постоје и мање познате 
примене, као што су синтеза зеолита, синтеза 
геополимера али и у екстракцији ретких земаља, 
које ће бити од круцијалног значаја у будућности, 
јер се користе у пуњивим батеријама, меморијама 
рачунара, лед сијалицама и соларним панелима 
– рекла је Марија Шљивић Ивановић, научни 
саветник, руководилац лабораторије за заштиту од
зрачења и заштиту животне средине у Институту 
за нуклеарне науке Винча.

На конференцији су учествовали и Бојан 
Ђордан, извршни директор за производњу у 
„Електропривреди Црне Горе“ и Раде Бучевац, 
директор компаније „Моравацем“. Привредници 
заинтересовани за куповину пепела, шљаке 
и гипса представили су своје потребе за овим 
секундарним сировинама.

Р. Е.

 ■Душан Живковић, в. д. генералног директора ЕПС АД, обишао ХЕ „Овчар Бања“

Половина енергије из 
хидро сектора ЕПС-а
Хидроелектране „Електропривреде 

Србије“ настављају са одличном 
производњом и у 2024. години, 
а почетком марта половина 

произведене електричне енергије је из хидро 
сектора – рекао је Душан Живковић, в. д. 
генералног директора ЕПС АД, после обиласка 
ХЕ „Овчар Бања“, која обележава 70 година 
рада. Живковић је истакао да су у 2024. години 
ХЕ ЕПС-а произвеле 2,3 милиона мегават-
часова, што је за 38 одсто више од плана и за 
готово 300.000 MWh више него у 2023. 

– Захваљујући доброј погонској спремности
свих наших агрегата, преданом ангажовању 
запослених и доброј хидрологији, 2023. била 
је рекордна по производњи струје из ХЕ. План 
је премашен за више од 40 одсто, док је удео 
хидро-зелене енергије у укупној производњи 
износио 36,5 одсто. То је резултат веома 
добро урађених ревитализација – објаснио је 
Живковић. – Настављамо са ревитализацијама, 
план је да у наредне две године завршимо 
ревитализацију реверзибилне ХЕ „Бајина 
Башта“, а у припреми су и ревитализације 
„Власинских“, „Бистрице“, ХЕ „Потпећ“, као 
и „Ђердапа 2“. За све те пројекте урађена је 
пројектна документација, а за „Власинске“ 

и „Бистрицу“ 
су и одобрена 
бесповратна 
средства преко 
Инвестиционог 
оквира за Западни 
Балкан, у износу 
од 16, односно 
7,5 милиона евра. 
Ревитализација ХЕ 
је наш приоритет, 
зато што осим 
вишедеценијске 
поузданости, она 
доноси и већу снагу 
агрегата што у 
коначном има и 
већи капацитет за 
производњу струје из хидро потенцијала. Сваки 
произведени зелени мегават-сат је вишеструко 
користан не само за ЕПС, већ за целокупно 
друштво, грађане и привреду Србије. 

Живковић је нагласио да су ХЕ „Овчар 
Бања“ и „Међувршје“ својеврсни пионири хидро 
сектора ЕПС, прве ХЕ саграђене после Другог 
светског рата и даље веома поуздане, ефикасне 
и постижу сјајне резултате. 

Петар Домановић, директор ХЕ 
„Електроморава“, представио је историјат 
и веома добре резултате у 2023. Годишњи 
план производње премашен је за 22 одсто, а 
постигнут је и рекорд у дневној производњи 
од 411.913 kWh. Он је најавио реконструкцију 
хидромеханичке опреме која ће утицати на 
повећање производње у наредним годинама.

Р. Е. 
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■Са међународне конференције о употреби водоника

Енергија водоника шанса за будућност ЕПС

 ■Одржана прва седница Посебне радне групе 

РХЕ „Бистрица“ сигурност за будућност 

Употреба водоника, осим 
што би допринела процесу 
декарбонизације, омогућила 
би и већу флексибилност и 

сигурност енергетског система Србије, уз 
смањење зависности од увозних енергената. 
Увођење водоничних технологија није само 
технолошки изазов, већ и шанса. Верујем да 
„Електропривреда Србије“, као што је била 
покретач привредног развоја, може да буде 
и покретач увођења водоничних технологија, 
изјавио је Душан Живковић, в. д. генералног 
директора ЕПС, на отварању међународне 
конференције „Водоник - енергент 
будућности“, oдржаној 12. марта.

Живковић је подсетио да је водоник један 
од изазова, али и прилика које нам је донео 
век у којем је енергетска транзиција постала 
императив.

– Уз водоник, процес енергетске транзиције 
могао би да буде много бржи и ефикаснији. 
Уколико се определимо за водоник као 
енергент будућности, наш циљ мора да буде 
зелени водоник. Време ће показати да ли је 
водоник „свети грал“ енергетске транзиције у 
овом веку и да ли ће значајно смањити емисије 
СО2 – рекао је Живковић.

Он је истакао да ЕПС има знање и искусне 

инжењере који би могли да покрену процес 
увођења водоничних технологија.

Раде Мрдак, саветник за обновљиве изворе 
у Министарству рударства и енергетике, рекао 
је да је водоник елемент који је препознат као 
решење за многе енергетске изазове са којима 
се свет данас суочава, али постоје препреке 
које се морају превазићи да би се искористио 
његов потенцијал.

– Министарство рударства и енергетике
припрема Стратегију развоја енергетике Србије 
и Интегрисани енергетски и климатски план у 
којима ће водоник први пут бити препознат у 
најважнијим стратешким документима. Закон 
о коришћењу ОИЕ већ је предвидео основ 
за увођење првих подстицаја за коришћење 
обновљивог водоника – рекао је Мрдак.

Он је нагласио да ће фокус Министарства у 
наредном периоду бити осмишљавање система 
подстицаја и покретање тржишта водоника 
у Србији, али и разматрање успостављања 
регионалне сарадње. Мрдак је подсетио да је 
Влада закључила Меморандум о разумевању 
са кинеском компанијом „Фенглинг“, у циљу 
изградње постројења за производњу водоника 
из соларних и ветроелектрана, капацитета до 
30.000 тона водоника годишње, за потребе 

декарбонизације највеће рударске компаније у 
Србији „Зиђин Копер“.

На конференцији, коју је организовала 
„Енергија Балкана“, учествовали су 
представници Привредне коморе Србије, 
„Електропривреде Црне Горе“, професори 
универзитета и научни сарадници.

Р. Е.

 ❚Душан Живковић

Прва седница Посебне радне групе 
ради изградње реверзибилне 
хидроелектране (РХЕ) „Бистрица“ 
одржана је 14. фебруара у Влади 

Србије. 
Министарка рударства и енергетике Дубравка 

Ђедовић Хандановић рекла је да је реверзибилна 
ХЕ „Бистрица“ најважнији пројекат у енергетском 
сектору, који је препознат и у плану „Скок у 
будућност – Србија 2027“. Она је навела да је 
РХЕ „Бистрица“ прва реверзибилна ХЕ коју 
Србија гради после 35 година и највећи нови 
енергетски капацитет од 628 МW, а вредност 
пројекта је око једне милијарде евра. 

– Потребно је да у сарадњи са свим 
надлежним државним институцијама и 
пројектним тимом, ефикасно приступимо 
задацима како бисмо испунили све предуслове 
и изградили овај енергетски објекат до 2031. 
године - оценила је Ђедовић Хандановић.

На седници радне групе речено је да је ова 
година веома важна за завршетак техничке 
документације. Завршени су идејни пројекат и 
Студија изводљивости, док су Просторни план 
подручја посебне намене и Студија о процени 
утицаја на животну средину у припреми. У 
сарадњи са Министарством културе и Заводом 
за заштиту споменика културе Краљево, у 
наредна четири месеца ће се израдити Студија о 
заштити непокретних културних добара.

Ђедовић Хандановић 
је напоменула да 
је ово постројење 
значајно за стабилност 
и поузданост нашег 
електроенергетског 
система, посебно што 
ће убрзати, олакшати и 
осигурати интеграцију 
обновљивих извора 
енергије у наш систем, 
уз очување стабилности 
снабдевања. 

– Након успешно
спроведених аукција 
за тржишне премије 
прошле године, 
обезбедили смо 
изградњу више од 700 
зелених МW док је 
план да у наредне три 
године путем аукција 
обезбедимо нових 1.300 
МW – објаснила је 
Ђедовић Хандановић.

Министарка је објаснила да без нових 
реверзибилних хидроелектрана нећемо моћи 
да балансирамо новим капацитетима, што је 
највећи значај овог пројекта. Изградњом РХЕ 
„Бистрица“, ЕПС ће имати значајне финансијске 

бенефите, који се процењују на максимално 140 
милиона евра годишње, нарочито услед развоја 
обновљивих извора енергије у Србији и региону, 
као и повећању потреба за балансном резервом 
и енергијом.

Р. Е. 

 ❚Дубравка Ђедовић Хандановић, министарка рударства
и енергетике
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■ПК „Дрмно“: Ремонт Шестог БТО система

Завршена сложена 
оправка багера „2000“ 

актуелно

Ремонт Шестог БТО система на 
Површинском копу „Дрмно“ 
успешно је завршен 10. марта. Од 
овог јаловинског система велика 

су очекивања у 2024. години по питању 
испуњења планова, који су до сада највећи 
и износе 49 милиона кубика чврсте масе, 

које је потребно откопати и депоновати на 
одлагалиште. 

Овогодишња ремонтна сезона отворена је 
почетком фебруара управо оправком Шестог 
БТО система.  

Имајући у виду сложеност захвата, пре 
свега на багеру „SRs 2000“, целокупан посао 

завршен је више него успешно. О току ремонта 
разговарали смо са Гораном Анђелићем, 
главним инжењером за оперативно одржавање 
на ПК „Дрмно“ у Сектору машинског одржавања. 

− Припреме за овај ремонт почеле су још
крајем прошле године, а реч је о најдужем 
систему на откривци − каже Анђелић. − Поред 
одлагача „ПА 200/2000“ и седам транспортера 
„Б-2000“, укупне дужине 8,7 километара, највећа 
оправка је реализована на багеру „SRs 2000/32“. 
Ремонте на багеру и одлагачу изводили су 
радници ПД ПРИМ, док је ремонт трачних 
транспортера био у надлежности машинске 
службе ПК „Дрмно“.

Анђелић каже да је првобитним планом 
била предвиђена замена лежаја окрета горње 
градње на багеру, али су у току ремонта уочена 
оштећења на сегментима великог зупчаника 
окрета горње градње. 

− Да би багер после ремонта поуздано радио,
одлучено је да се упоредо са заменом лежаја 
окрета уради и замена великог зупчаника 
окрета горње градње. Сама замена лежаја 
окрета горње градње је један од најодговорнијих 
послова за који је неопходна одговарајућа 

 ❚Горан Анђелић
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■ПК „Дрмно“: Ремонт Шестог БТО система

припрема терена, с обзиром на то да је горња 
градња тешка око 1.000 тона и било је потребно 
подићи је за око 200 милиметара на три 
хидраулична подизача – објаснио је Анђелић.  

Анђелић додаје да је проблем у извођењу 

овогодишњег ремонта на багеру то што су 
неки радови технолошки условљени, то јест 
почетак активности на радном точку је условљен 
заменом лежаја и зупчаника окрета. 

− Тек после спуштања горње градње стекли

су се услови за послове на радном точку. Ремонт 
одлагача и трачних транспортера завршен је у 
предвиђеном року − рекао је Горан Анђелић.

Н. Антић 

■Продаја угља радницима огранка „ТЕ-КО Костолац“ и издвојених предузећа за зимску сезону 2024/2025. година

Планирана количина до 40.000 тона
У огранку „ТЕ-КО Костолац“ формирана је комисија за продају 

сировог комадног угља, након што је „Електропривреда Србије“ 29. 
фебруара донела Одлуку о продаји угља запосленима у ЕПС АД и 
издвојеним предузећима за зимску сезону 2024/2025. годинe. Планирана 
количина комадног угља радницима огранка и издвојених предузећа за 
следећу зимску сезону је до 40.000 тона. 

За костолачки огранак ЕПС-а утврђено је да право на куповину 
највише до 20 тона комадног сировог угља „ТЕ-КО Костолац“ имају сви 
запослени у „ТЕ-КО Костолац“ и издвојеним предузећима, а уколико у 
једном домаћинству има више запослених у огранку, ово право може да 
користи само један запослени.

Образац „Пријава – Изјава за куповину угља“ налази се у 
просторијама синдикалних организација огранка „ТЕ-КО Костолац“. 
Радници ту могу да преузму обрасце, као и да их после попуњавања и 
потписивања врате назад, најкасније до 15. априла. 

Обавеза сваког купца је да уз попуњену пријаву достави и потребну 
документацију, а то је фотокопија личне карте са датумом очитавања не 
старијим од три месеца. Уколико лична карта не садржи тачну адресу 
пребивалишта (старе личне карте у којима су наведене улице без броја) 
обавезно доставити доказ (лист из катастра или други званични документ 
који садржи тачну адресу пребивалишта). Расељена лица, односно лица 
која из одређених разлога не станују на месту пребивалишта потребно 

је да приложе доказ боравишта на траженој адреси испоруке. Промена 
адресе код превозничких фирми уз доплату ове године неће бити могућа.

Задатак комисије је да проверава све обрасце, оверава их и 
прослеђује их обрачунској служби организационе целине. 

Овлашћени запослени у огранку „ТЕ-КО Костолац“ обављаће 
контролу продајног места – локације на којој се испоручује сирови угаљ 
купцима (адреса наведена у личној карти). Потврду из пожаревачког ЈП 
„Топлификација“ потребно је да доставе купци наведени у достављеном 
Списку купаца да домаћинство – стамбена јединица означена као 
место становања купца, према адреси из личне карте, није прикључена 
на топлификациону мрежу. За купце који се налазе на територији 
градске општине Костолац – Костолац, Кленовник, Петка, Дрмно, Стари 
Костолац, није потребна потврда, јер база корисника топлификационе 
мреже постоји у костолачком огранку. Купци који долазе ван територије 
града Пожаревца обавезно је да из својих служби за наплату топлотне 
енергије обезбеде потврду да домаћинство није прикључено на 
топлификациону мрежу.

Цена угља за запослене у „ТЕ-КО Костолац“ и у издвојеним 
предузећима утврђује се по важећем ценовнику продајних цена угља, 
франко утоварено у руднику и износи 5.755,44 динара по тони без ПДВ-а.  

П. Животић
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■ У посети радницима пепелишта Средњег костолачког острва

Посетили смо још једну групу 
радника огранка „ТЕ-КО Костолац“, 
који раде тежак и одговоран 
посао, од виталне важности за 

рад термоелектрана, раднике пепелишта 
Средњег костолачког острва (СКО). 
Доласком на пепелиште од 340 хектара 
затичемо остатке већ испоручене електричне 
енергије потрошачима у свом најчистијем 
облику. Овде долазе продуценти, последњи 
у низу продукцијска кућа „Режим“, да се 
одушевљавају пределом где би могле да 
сниме сцене филмова. Ту ће вероватно једног 
дана настати огроман соларни парк од више 
стотина мегавата снаге. За сада се још увек 
по потреби одлаже пепео и шљака из сва 
четири блока.

Раднике затичемо рано ујутру у кућици 
на обронцима пепелишта, која је њихова 
радионица, управа и менза, све у минијатури, 
пију јутарњу кафу и крећу на своје задатке.

Први домаћин био нам је шеф депоније 
пепела на СКО, Мирољуб Јовић. Око њега су 
ситуационе карте депоније пепела са касетама 
пепелишта, месечни извештаји о оскултацијама 
депоније, временска прогноза и све што прати 
његов посао. 

− Депоновање је почело након изградње
насипа на коти 76. Депонија пепела и шљаке 
на СКО је у фази затварања и њен радни век 
је при крају. Међутим, и након пуштања у рад 
нове депоније на ПК „Ћириковац“, са новом 

технологијом транспорта пепела и шљаке у виду 
густе мешавине још постоје технички проблеми 
у транспорту до депоније на ПК „Ћириковац“ − 
каже Мирољуб Јовић. 

Како се процес производње електричне 
енергије не сме прекидати, те и сам транспорт 
пепела и шљаке мора остати непрекидан 
и остати у континуитету са производњом 
електричне енергије, депонија на СКО је остала 
као резервна, али и као радна депонија пепела 
и шљаке, јер су истакања на депонију СКО 
свакодневна. 

− Самим тим може се рећи да смо
једноставно део технолошке целине 
термоелектрана „Костолац А“ и „Б“ и без нас 
се још увек не може − каже Мирољуб. − Пепео 
и шљака у виду хидромешавине депонују се 
директним истакањем у акумулационе просторе 
активне касете Ц, као и резервне касете Б 

наизменично и по потреби, преко истакача – 
спигота. 

Јовић каже да депонију пепела и шљаке 
Средње костолачко острво опслужује 25 
радника, 24 часа и 365 дана у години. Редослед 
истакања обавља се манипулацијом ручних 
вентила ДН 500, ДН 400 ДН 300, а спиготи су 
постављени по ободним насипима. Веома је 
захтевно да се изабере само место истакања, 
јер с једне стране депонија мора да буде што 
више растерећена и да су истакања међусобно 
удаљена, а са друге да је хидраулички могућ 
транспорт због напора пумпи у багер станицима 
у термоелектранама до крајње тачке истакања, 
затим радним пепеловодом из термоелектрана. 

− Услов је и формирање језера на средини
касета у виду „огледала“, да се као такво 
што дуже одржава у циљу очувања заштите 
животне средине и мањег развејавања 
пепела, а да језеро не прави преоптерећење 
на ободне насипе депоније. Такође, у циљу 
очувања заштите животне средине инсталиран 
је и заливни систем са прскачима, који су 
равномерно распоређени по касетама. Кадгод 
је ветровито укључују се да се у што већој мери 
спречи развејавање пепела. Вода за заливни 
систем узима се из Дунава преко Црпне станице 
где су смештене пумпе заливног система са 
својом хидромашинском опремом и електро 
постројењем – објашњава Јовић.

У Црпној станици смештене су и пумпе 
за дренажни систем које раде без прекида 
са функцијом одржавања нивоа подземних 
вода у границама, а које се прикупљају преко 
дренажног прстена око депоније. 

− Услови рада на депонији су тешки, а посао
веома одговоран. Манипулативно особље је 
стално у контакту са пепелом, сам пепео се 
подиже, испарава, зрачи на високој температури 
због своје црносиве боје. Не може да се избегне 
ни да се не понесе кући кроз обућу, одело, на 

Без њих се не може
Транспорт пепела и шљаке је 

непрекидан и мора да прати 
производњу електричне 

енергије у костолачким 
термоелектранама 

 ❚Мирољуб Јовић

 ❚Драган Пистолози

 ❚Свакодневне интервенције на цевоводу
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коси па и зубима - али то је такав посао. Сви смо 
заједно као једна породица, људи су стручни за 
свој посао и ослонац су једни другима, тако да 
се посао ваљано обавља – истиче Јовић.

На пепелишту нас је са широким осмехом 
дочекао Драган Пистолози, вођа смене, јер не 

дешава се често, осим шефа, да им неко долази 
у госте.

− Као и сваког дана имамо јасан план од
нашег шефа Мирољуба Јовића, посебно када су 
временске прилике лоше да реагујемо на време. 
Овде су сви искусни и добри радници. Свако зна 
свој део посла, а неретко радимо и помажемо 
једни другима – рекао је Драган.

Најстарији међу њима, Топлица Николић, 
који наредне године у јануару одлази у пензију, 
у шали каже да је за 26 година на пепелишту 
постао инвентар великог погона под отвореним 
небом. Руковалац је секундарног циклона.

− Посао као сваки други, једино што је то
пепео који није пријатан ни у грлу ни под ногама, 
па ипак од њега се живи и треба га одговорно 
радити. Нама је ноћна мора ветар и обилна 
киша, све остало је подношљиво – изјавио је 
Николић.

Велико поштовање свог посла показао је 
Љубиша Станојловић, руковалац хидроциклона, 
који је и житељ села Стари Костолац, 
заинтересован да све перфектно функционише 
и као радник и као становник.

− Овде нема импровизација и постоје јасни
протоколи и упутства рада, тако да смо сви ми 
заједно једна посада овог великог брода пепела 
и шљаке. Хиљаде тона овог материјала слива се 

у депо и волео бих када би се овај грађевински 
материјал користио као основа за изградњу 
путева, јер је хидрирајући, а то се ради у Европи 
– рекао је Станојловић.

Обишли смо део пепелишта, касету Ц, на којој је 
рађено истакање пепела из ТЕ „Костолац Б“. Наш 
водич био је Небојша Тасић, вођа смене, који 
нам је показао велике системе дотока, дренажне 
вентиле и цевоводе на којима редовно има 
интервенција јер пепео попут шмиргле отањи и 
зидове цеви.

− Интервенције се реализују и ноћу и дању,
кадгод се укаже потреба или настане проблем у 
дотоку материјала − каже Тасић. 

Такво мишљење дели и његов колега Ненад 
Ивановић, руковалац црпне станице.

− Свако од нас кад дође први пут овде пита се
где је дошао, али се човек навикне. Ни другима 
у фирми на другим местима није лако. Нема 
у Огранку у производњи лаких радних места, 
свако има своје тежине, али и задовољство кад 
се успешно ради – истиче Ивановић.

Одлазећи од ових веома добрих људи 
схватамо да без њих не би могло ништа да 
функционише, ни котлови ни далеководи. Они су 
једна карика ЕПС-а без које се не може.

Н. Антић ❚Небојша Тасић

Депонија стара више од 
60 година 

Депонија пепела и шљаке Средње костолачко 
острво (СКО) лоцирана је у близини термоелектране 
„Костолац А“, непосредно поред насеља Стари 
Костолац, омеђена са северне стране Дунавом, 
са источне стране Млавом, каналом топле воде и 
јаловиштем „Кипа Дунавац“. Депонија је величине 
од око 240 хектара, и подељена је у три касете - А 
површине 85 хектара, Б површине 80 и Ц површине 
75 хектара, које су раздвојене преградним насипима, 
тако да представљају технолошки раздвојене 
целине. Касета А је затворена и рекултивисана док 
су касете Б и Ц радне у које се наизменично одлаже 
пепео и шљака у виду ретке хидромешавине.

 ❚Љубиша Станојловић и Топлица Николић

 ❚Обилазак касете „Ц“
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У складу с прописима
 ■ Управљање отпадом у огранку „ТЕ-КО Костолац“

Управљање отпадом у огранку  
„ТЕ-КО Костолац“ одвија се у складу 
са сертификованим системом 
управљања квалитетом, заштитом 

животне средине, безбедности и здравља 
на раду и управљања енергијом, сагласно 
захтевима стандарда ISO 9001, ISO 14001, ISO 
18001 и ISO 50001.

Татјана Војводић, шеф Службе за управљање 
заштитом животне средине, каже да је процедура 
ИМСП 200 - управљање отпадом, у оквиру 
ИМС, основ за рад и поступање са опасним и 
неопасним отпадом у Огранку "ТЕ-КО Костолац". 

- За огранак „ТЕ-КО Костолац“ израђен
је план који дефинише садржај управљања 

отпадом у постројењима за које се издаје 
интегрисана дозвола. Редовно се ажурира сваке 
три године, а прописана документа урађена су 
за три организационе целине – Површински 
коп „Дрмно“ и термоелектране „Костолац А“ и 
„Костолац Б“ - рекла је Војводић.

Oпасан и неопасан отпад настаје у 
организационим целинама у току редовног рада 
и током ремонтних активности.

- У Огранку „ТЕ-КО Костолац“ одређени су
запослени који су одговорни за управљање 
отпадом, у складу са прописима. Испитивање 
опасног и потенцијално опасног отпада, са 

аспекта дефинисања његовог карактера и 
категоризације, раде овлашћене лабораторије. 
Отпад преузимају оператери, које је овластило 
Министарство заштите животне средине. То се 
обавља на основу склопљених уговора, а свако 
преузимање прати документ о кретању опасног 
отпада - истакла је Војводић и додала да за 
збрињавање опасног отпада огранак издваја 
новчана средства, а једини опасан отпад који 
огранак продаје су аку батерије и акумулатори, 
путем јавног огласа. 

Пре почетка кретања опасног отпада, 
ради се најава опасног отпада у електронску 
базу података Националног регистара извора 
загађивања (НРИЗ), где се уносе неопходни 
подаци о оператеру, врсти отпада, превознику 
опасног отпада.  

- У претходном периоду реализоване су
набавке посебних контејнера за опасан отпад - 
фулоресцентне цеви, акумулатори, памучњак 
- каже Татјана Војводић. - Као основне мере
у циљу смањења отпада на локацијама „ТЕ-
КО Костолац“ представници огранка наводе
активности на редовном одржавању постројења
у технички исправном стању и редовно
функционисање наменских уређаја за заштиту
животне средине. У организационој целини
ПК „Дрмно“ отпад се генерише на локацији

бензинске станице, у оквиру дробилане и у 
оквиру локације управне зграде. Отпад који 
се генерише на локацији копа привремено 
се складишти на више локација до момента 
његовог померања или коначног збрињавања. 
Једна од локација је складиште опасног отпада, 
пре свега отпадног уља и мазива, отпадних 
металних буради, електронског и електричног 
отпада и отпадних акумулатора. Простор који 
се користи за складиштење опасног отпада 
је прописно ограђен, обезбеђен и обележен - 
истиче Војводић.

На локацији термоелектрана „Костолац А“  

опасан отпад складишти се у покривени 
ограђени простор са прихватним посудама 
за случај процуривања. На овој локацији 
привремено се складишти отпадно уље, 
натријумове сијалице, акумулатори и батерије, 
флуоросцентне сијалице, амбалажа од 
хидразина и електронски отпад.

Опасни отпад који настаје у ТЕ „Костолац Б“ 
 складишти се на уређеном привременом 
одлагалишту опасног отпада, са разврставањем 
отпада по врстама и обележавањем простора 
на таблама боксева. Одлагалиште је ограђено, 
обезбеђено, обележено и покривено. Овде се 
складиште отпадно уље, натријумове сијалице, 
акумулатори и батерије, затим флуоресцентне 
сијалице, електрични и електронски отпад, 
амбалажа од уља и мазива. Осим контејнера 
за комунални отпад у кругу термоелектране 
распоређени су и контејнери за одвојено 
сакупљање папира и пластике, као и метални 
контејнери за флуоресцентне сијалице. 

П. Животић  

Планом је дефинисан 
садржај управљања отпадом 

у постројењима за које се 
издаје интегрисана дозвола. 

Прописана документа урађена 
су за организационе целине 
Површински коп „Дрмно“, ТЕ 

„Костолац А“ и ТЕ „Костолац Б“ 

 ❚Татјана Војводић

Евидентира се сав отпад 

Инжењери за контролу отпада воде дневну и 
годишњу евиденцију о генерисању отпада на 
локацијама, преко катастра загађивача. Годишњи 
извештај о отпаду припрема се у прописаној 
форми и доставља надлежним органима. Према 
достављеним подацима, евидентира се сав отпад 
који се генерише на локацијама.

 ❚Привремено складиште опасног отпада на ПК „Дрмно“
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Предстоје радови на 
студији изводљивости

 ■Настављају се процедуре за отварање копа „Костолац-Запад“

У огранку „ТЕ-КО Костолац“ 
настављају се поступци и законске 
процедуре у вези са отварањем 
новог површинског копа „Костолац-

Запад“, каже Иван Ђукић, помоћник директора 
за инвестиције Дирекције за производњу угља.

- Након што је прошле године у августу
урађен елеборат за рани јавни увид 
Просторног плана подручја посебне намене 
Костолачког угљеног басена, почетком ове 
године настављени су поступци и процедуре 
које налажу законске норме везане за 

рударство и друге области - каже Ђукић. - 
„Колубара Пројект“ урадила је у јануару нови 
пројекат геолошких истраживања западног 
дела Костолачког угљеног басена, којим је 
редефинисан истражни простор, у складу са 
свим актуелним сазнањима о распростирању 
угља и концепцијом будуће експлоатације. На 
основу тога биће поднет захтев за ново истражно 
право.

Ђукић додаје да ће ново истражно право 
захтевати и израду новог елабората о резервама 
после реализације пројекта истражних радова. 

- Након прошлогодишњег раног јавног
увида у Елаборат Просторног плана подручја 
посебне намене Костолачког угљеног басена, 
одржаног од 29. августа до 12. септембра 2023. 
и на који нису достављене озбиљније примедбе, 
прибављени су акти о условима и мишљењима 
свих релевантних институција. У току је разрада 
нацрта Просторног плана подручја посебне 
намене. Успешно је реализована тендерска 
процедура за избор обрађивача за израду нове 

студије изводљивости експлоатације лежишта 
„Костолац-Запад“ - објашњава Ђукић. 

Потписивање уговора очекује се ускоро. Рок 
да обрађивач заврши нову Студију изводљивости 
је шест месеци од дана потписивања уговора. 
Приликом разраде нацрта Просторног плана као 
и израде нове студије изводљивости обрађивачи 
ових докумената дефинисаће решења 
уважавајући све услове и мишљења која су 
прибављена. 

Ђукић истиче да ће се активности на даљој 
разради Главног рударског пројекта наставити 
након завршетка нацрта Просторног плана који 
ће дефинисати основне урбанистичке услове.

- У сарадњи са Рударско-геолошким
факултетом Универзитета у Београду и 
Институтом за архитектуру и урбанизам Србије 
паралелно се ради на изради све неопходне 
документације, како би се у планираним 
роковима аплицирало код надлежног 
министарства за добијање одобрења за 
експлоатационо поље - рекао је Иван Ђукић.

Н. Антић

Успешно је реализована 
тендерска процедура за 

избор обрађивача за израду 
нове студије изводљивости 

експлоатације лежишта 
„Костолац-Запад“.



Више од 200 радника биће ангажовано 
за рад у новом блоку Б3 у ТЕ 
„Костолац Б“, а сада се обучавају 
убрзано по технолошкој и руководећој 

вертикали. 
Упркос великим изазовима пред којима се 

нашло руководство у обезбеђивању кадрова 
за блок Б3, прерасподелом искусних радника 
у термоелектранама у Костолцу и оних из ПРО 
ТЕНТ-а, и ова ситуација је решена. 

Руководство костолачког термосектора 
суочило се са два изазова. Први је обука 
радника за нови блок који је по много чему 
специфичан. Други је попуна радних места 
на вишим нивоима руковања блоковима због 
преласка тих радника на Б3 и одласка у пензију 
целе једне генерације запослених на кључним 
радним местима.

− Направили смо едукативни центар у
просторијама ресторана у ТЕ „Костолац Б“ То је 
важно и за будуће едукације радника уз рад, за 
припреме и полагање не само приправничког 
испита, већ и за више позиције одговорности у 
процесу производње – каже Зоран Стојковић, 
главни инжењер производње у термоелектрани 
„Костолац Б“. − За нови блок одабрани су 
радници са сва четири блока у Костолцу. 
Уз веома искусне мајсторе са котловског 
постројења, производњу на турбинама до 
система у свим деловима процеса производње 

и за све функције, придодали смо и младе 
раднике. Они ће се практично обучавати у ходу. 
И на блоковима ТЕ „Костолац А“ 
и ТЕ „Костолац Б“ морали смо да задржимо 
искусне и новопримљене, тако да је учионица 
практично на сваком радном месту. Немамо 
времена за губљење с обзиром да су покретања 
постројења, хладне и топле пробе на блоку Б3 
већ у току, тако да се обука радника обавља у 
ходу. 

Стојковић додаје да су обуке свакодневне у 
едукативном центру - од руковања постројењем 
до БЗР обуке и радноправних питања. 

− Мало смо затечени и са ниским нивоом
претходног знања из школе код младих радника, 
међутим надокнадиће то ако покажу довољно 
жеље и интересовања. Суочили смо се и са 

недостатком адекватне литературе и погонских 
упутстава, па смо превели оно што нам је 
доступно о „кинеском блоку“. За сада се наши 
радници, уз колеге из ЦМЕЦ-а, уче у ходу током 
испитивања постројења, управљања деловима и 
целином процеса − рекао је Стојковић. 

Горан Тизманов, водећи инжењер, 
производње у термоелектрани „Костолац Б“ 
наглашава да је због прерасподеле радника 
тешко попунити посаде на костолачким 

блоковима А и Б, па радници често раде убрзано 
у сменама, а о годишњим одморима у овом 
тренутку нема ни речи сем хитних захтева.

− Надамо се да ћемо овај процес одласка
радника зауставити и почети да обнављамо 
радну снагу на адекватан начин − каже 
Тизманов. − За свако радно место, а то се односи 
и на руковаоце и на руководиоце, неопходно 
је радно искуство од минимум три године, за 
једноставне оператере до пет и десет година 
на котловским и турбинским постројењима, 
па све до термокоманде, као и радних места 
блоковође и шефа смене. Недавно смо добили 
два изузетно квалитетна машинска инжењера 
који су посвећени послу и морамо учинити све 
да их задржимо. 

Тизманов истиче да се добар и квалитетан 
руковалац школује уз рад, али тај принцип сада 
не може да се прати јер су прилике сасвим 
другачије. 

− Блокови морају да раде пуним капацитетом.
Наши радници тренутно су укључени у 
пробе на блоку и настоје да уче у ходу. Ово 
постројење је по много чему специфично, 
јер је са наткритичним параметрима, много 
је технолошких осавремењавања на котлу, 
турбини, генератору, систему управљања – 
истиче Тизманов.  

Р. Е.

 ■Припрема кадрова за нови блок Б3 у Костолцу

Уз искусне мајсторе и 
млади радници 
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Направљен је едукативни 
центар где ће се обучавати 

радници уз рад и припремати 
за полагање не само 

приправничког испита, већ и за 
више позиције одговорности у 

процесу производње

Костолачка школа енергетике 

Костолачке термоелектране имају дугу традицију 
од готово 60 година школовања својих кадрова кроз 
обуке и кроз систем степеновања одговорних места 
извршилаца, кроз који пролази сваки запослени. 
Управо од кадрова термо и рударског сектора 
настале су својевремено у Костолцу средња 
Техничка школа, која данас носи име „Никола 
Тесла“ и Висока техничка школа у Пожаревцу, 
које су обезбеђивале кадрове за цео регион било 
да је машинство, електротехника или неко друго 
занимање. Значајно образовно искуство помогло је у 
решавању питања радне снаге за нови блок. 

 ❚Зоран Стојковић

 ❚Горан Тизманов
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 ■Месечни рапорт производње термоелектрана „Костолац“

ТЕ „Костолац А“ више од 
плана
У прва два месеца сви 

производни капацитети 
термоелектрана 
„Костолац“ радили су 

према захтеву енергетског система 
„Електропривреде Србије“ и укупно 
систему испоручили 1.126.887 
мегават-часова.

Најстарији блокови термоелектране 
ТЕ „Костолац А“ произвели су 362.612 
мегавата, што је за седам одсто 
више од плана. Ови блокови су уједно 
испоручивали и топлотну енергију за 
даљински систем грејања градова 
Пожаревац и Костолац.

Блокови ТЕ „Костолац Б“ током 
јануара и фебруара произвели су 
764.275 мегават-часова електричне 
енергије, у складу са потребама 
система.

Током зимске сезоне блокови 
термоелектрана у Костолцу радили 
су стабилно и остварили задатак 
постављен пред енергетичаре када 
се ради о количини испоручене 
електричне енергије.

Н. Антић

Депонијe пуне угља

Од почетка године до почетка 
марта Површински коп 
„Дрмно“ уредно је снабдевао 
угљем термоенергетска 

постројења у Костолцу одлажући на 
две депоније додатних 500.000 тона 
угља.

У овом периоду на копу је 
произведено 1.554.317 тона угља. У 
фебруару је испоручено 739.352 тоне 
угља. У ТЕ „Морава“ у Свилајнцу за два 
месеца укупно је отпремљено 17.036 
тона, а за широку потрошњу, односно 
пензионерским организацијама 7.606 
тона угља.

Производња откривке постепено се 
стабилизује и повећава се количина 
ископане и одложене јаловине. У 
фебруару је произведено 3.295.688 
кубних метара јаловине, док је 
кумулативно за два месеца произведено 
7.010.310 кубних метара. 

Н. Антић

■Производња угља и откривке на ПК „Дрмно“



Дванаесто Регионално 
саветовање пчелара 
Браничевског округа 
„Едукацијом до 

остваривања циљева“ одржано 
је 25. фебруара у костолачком 
Центру за културу. Саветовање 
је један је од најзначајнијих 
догађаја које Удружење пчелара 
Пожаревац организује у зимском 
периоду. 

Дејан Стефановић, председник 
Удружења пчелара Пожаревац, 
захвалио је Буџетским фондом 
града Пожаревца и Градској 
општини Костолац на подршци као 
и костолачком Центару за културу 
за техничку помоћ.

У склопу скупа централни 
сегмент заузели су наступи 
уважених словеначких стручњака, 
који су уз представнике пчеларских 
удружења Браничевског, пратили и 
представници других округа, као и 
гости из иностранства.

Предавање на тему „Припрема 
за главну пашу, производња 
ројева и додавање матица“ одржао 
је Боштјан Ноч, председник 
Пчеларског савеза Словеније. 
Затим је о контроли варое у 
климатски промењеном окружењу 
говорио Роберт Бали, доктор 
ветеринарске медицине, који ради 
на пчеларском газдинству „Пислак 
Бали“ највећем у Словенији са 
више од 2.500 кошница. Након 
предавања уследила је дискусија.

Своје искуство на Регионалном 
саветовању у Костолцу поделио је 
Горан Томић из Косјерића, који је 
говорио о техници пчеларења коју 
он примењује. У време одржавања 

саветовања испред Дома културе 
приређена је продајна изложба 
пчеларске опреме.

У културно-уметничком 
програму учествовао је КУД 
„Костолац“, који је одиграо 
„Игре из околине Београда“ и 
„Босилеградско крајиште“, док 
је химну Републике Србије „Боже 
правде“ отпевао вокални солиста, 
Слободан Јанковић. 

Р. Е.
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Све већа потражња 
локални мозаик  ■ Са 12. регионалног саветовања пчелара Браничевског округа

Међу највећима у 
Србији
Удружење пчелара Браничевског 
округа је једно од најорганизованијих 
удружења у Србији. Окупља велики 
број чланова, око 300 произвођача и 
15.000 кошница, а ово удружење 
сврстава се у ред најмасовнијих у 
Србији.
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■ Са 12. регионалног саветовања пчелара Браничевског округа  ■Активности костолачког „Психолошког центра“

Младост пре свега
Удружење „Психолошки 

центар“ из Костолца 
реализује читав низ 
пројеката који су 

намењени младима и у којима 
млади учествују. 

У оквиру пројекта „Моја Србија“ 
млади „Психолошког центра“ 
својим вршњацима представили су 
стечена знања из српске историје, 
културе и традиције, са посебним 
нагласком на богату рударску 
традицију и индустријски значај 
Костолца и околине. 

Млади „Психолошког центра“ 
сваког месеца објављују часопис 
„Глас младих“. 

Посебно је занимљив студио за 
младе. Крајем новембра прошле 
године, Градска општина Костолац 
закључила је меморандум о 
сарадњи са ГИЗ - Немачком 
развојном сарадњом, који у Србији 
спроводи бројне пројекте за младе. 
Основни циљ ових пројеката је 
подстицање младих да учествују 
у друштвеним токовима локалних 
заједница. У те сврхе, простор чији 
је назив „Инфокутак“ отворио је 
своја врата младима „Психолошког 
центра“. 

Добра сарадња изнедрила је 
оснивање Креативног студија „ Ко-
Старт“, са циљем да окупља младе 
који воле да рецитују, глуме, певају, 
свирају или да негују, развијају и 
афирмишу друге своје таленте у 
локалној заједници.

Почеле су припреме за Фестивал 
„Dancing Histories“, који ће се 
крајем јуна одржати у Археолошком 
парку „Виминацијум“.

Пред Удружањем је и 
организација избора најхуманијих 
матураната Основне школе „Јован 
Цвијић“ у Костолцу и припрема 
свечане академије на којој ће 
они бити представљени локалној 
заједници. 

Руководилац „Психолошког 
центра“ је Оливера Хајровић, 
специјалиста медицинске 
психологије.

М. В. Станић

Спој историје и 
модерног доба 

Поводом обележавања 107. 
годишњице искрцавања српске војске 
на острва Крф и Видо, као и 105 
година од пробоја Солунског фронта, 
Удружење „Психолошког центра“ у 
сарадњи са Удружењем „Савез 
потомака ратника 1912-1920. године“ 
из Пожаревца организовало је 
студијско путовање младих на Крф, 
Видо и у Солун, где су се током 
септембра 2023. године одржавале 
комеморације. Боравећи на овој 
јединственој едукативној екскурзији 
млади су се вратили оснажени 
патриотским поносом, обогаћени 
новим знањима и пријатељствима.

 ❚Спомен плоча у Гувији, на месту искрцавања српске војске

 ❚Састанак редације часописа „Глас младих“ у Инфокутку

 ❚Плесна радионица у „Виминацијуму“



Сликари Костолца женама у част 

У Холу костолачког Дома културе, 
поводом Дана жена, 4. марта 
отворена је традиционална 
изложба слика „Женама у част“, 

уметника Удружења „Спектар“ из Костолца. 
Било је постављено више од 30 уметничка 
дела, која су настала током прошле године. 

Међу изложеним делима ове године 
су се појавиле и слике учесника „Ликовне 
радионице“, углавном младих уметника. 
Радионице УЛСК „Спектар“ одржавају се сваке 
недеље у просторијама Центра за културу 
Костолац од 18 до 20 часова.

Публика је могла да погледа изложбу 
до 10. марта. Ова традиционална изложба 
је организована у сарадњи са Центром за 
културу, а под покровитељством градске 
општине Костолац.

Р. Е. 
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Рестаурација и конзервација 
иконостаса 

■Слике Уроша Предића на изложби САНУ у Београду

Иконе из Цркве Светог Георгија у 
Старом Костолцу - Свети Игњатије 
Богоносац, Свети Прокопије и Свети 
Ђорђе, рад Уроша Предића, наћи 

ће се на изложби Српске академије наука и 
уметности у Београду од 12. марта до 26. маја. 
Након рестаурације ових слика националне 
вредности, коју је организовала Снежана 
Милошевић, председница Удружења ликовних 

стваралаца „Спектар“, ове слике биле су 
изложене прошле године у Матици Српској 
у Новом Саду, а о генијалном раду Уроша 
Предића биће упозната и јавност престонице.

Поставку прати каталог, аутора др Снежане 
Мишић и проф. др Игора Борозана, и изложбена 
свеска ауторке Јелене Межински Миловановић, 
музејске саветнице.

Изложбу је отворио академик Зоран 

Кнежевић, председник Српске Академије наука 
и уметности. На отварању су говорили др Тијана 
Палковљевић Бугарски, управница Галерије 
Матице српске и Игор Борозан, историчар 
уметности.

О даљим активностима на заштити црквеног 
блага у Старом Костолцу разговарали смо са 
Снежаном Милошевић, која је покренула акције 
на конзервацији и рестаурацији слика, а сада и 
иконостаса.

− Ове године у Цркви Светог Георгија радимо
рестаурацију иконостаса, рад сликара Милутина 
Михајловића, уметника из Београда, коју ће да 
води др Сандра Јаковљевић Милошевић, дипл. 
мастер конзерватор и рестауратор. Ових дана су 
Цркву Светог Георгија посетили стручњаци из 
републичког и регионалног Завода за заштиту 
споменика културе, под чијим надзором се ради 
рестаурација у цркви. Следеће године је 100 
година од освећења Цркве Светог Георгија у 
Старом Костолцу и наша је жеља да се прослава 
овог јубилеја одвија у пуном сјају на задовољство 
верницима али и уметничке јавности − рекла је 
Снежана Милошевић.

Цркву и сва уметничка дела донирао је један 
од наших највећих добротвора, београдски 
бродовласник Драгутин В. Тодић, који је подигао 
Храм Светог Великомученика Георгија у Старом 
Костолцу двадесетих година прошлог века. 
Црква је саграђена на узвишици познатој као 
Мали град према пројекту београдског 
архитекте Петра Поповића.

Н. Антић 

■Изложба уметника Удружења „Спектар“
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Kостолчани 
победници

■Завршена Лига ветерана Браничевског округа ■ Спортске вести

Победа у дербију за врх табеле 
Костолачки рукометни клуб „Рудар“ после 18 одиграних кола 
у Супер Б лиги − група „Исток−Запад са 27 освојених бодова, 
заузима прво место на табели. Уз одличну гол-разлику 548:457, 
„Рудар“ заузима прво место на табели у конкуренцији 11 клубова. 
Најближи ривали су другопласирани „Гоч Меркур“ са 25 и једном 
мање одиграном утакмицом и трећепласирани аранђеловачки 
„Шамот 65“ са 24 освојена бода.

До лидера на табели „зелено-црни“ су дошли у победничком ритму.. 
Након ремија у 13. колу на домаћем паркету у дуелу са екипом 
„Шамот 65“ из Аранђеловца – 31:31 (13:16), су у Прибоју убедљиво 
савладали истоимени домаћи клуб - резултатом 28:18 (12:7).

Наредна два меча изабраници тренера Драгана Ајдачића решили су 
у своју корист. Костолчани су најпре пред својим навијачима у 15. 
колу савладали екипу „Хајдук Вељко“ из Неготина са 39:33 (19:14), 
а затим у Прокупљу у 16. колу и домаћи „Топличанин“ – резултатом 
24:23 (11:12). Фантастичан низ костолачких рукометаша од 12 
утакмица без пораза (чак 11 тријумфа), прекинут је на картко, 
када је „Лозница“ на домаћем терену славила са 31:28 (16:14). 
Међутим, већ у наредном мечу, дербију 18. кола, „Рудар“ је 
савладао једног од директних ривала у борби за врх табеле, екипу 
„Гоч Меркур“ из Врњачке Бање – резултатом 27:26 (13:13).

Стонотенисери бољи од Новосађана
У 15. колу Прве стонотениске лиге стонотенисери косточаког 
„Рудара“ угостили су екипу „Академија“ из Новог Сада. За 
домаћи тим наступили су Денис Чонић, Петар Радновић, Никола 
Михаиловић и Огњен Тасовац, а за госте Теодор Чичевски, 
Мирослав Чолаковић и Страхиња Соколовић. 
Костолчани су били убедљиви и славили су максималним 
резултатом - 4:0 у сетовима. Две победе остварио је Чонић, а по 
једну Радновић и Михаиловић. „Зелено-црни“ се тренутно налазе 
на првом месту у А групи и близу су пласмана у плејоф Прве лиге.
Порази куглаша
Куглаши „Рудара“ наставили су такмичење у Првој лиги Србије 
са три узастопна неуспеха. Костолчани су најпре у 13. колу као 
домаћин поражени од лидера на табели, екипе „Металац“ из 
Горњег Милановца. У партијама је било 2:6 (3029:3245 оборених 
чуњева).  
Након тога клуб „Краљево“ је као домаћин био успешније од 
костолачког прволигаша – 6:2 (3266:3186). У следећем дуелу 
„Рудар“ је у 15. колу поражен од екипе „Цар Лазар“ у Крушевцу са 
2:6 (2909:3047).
После 15 одиграних кола костолачки клуб са два освојена бода 
налази се на последњем, 10. месту.

Фудбалери испали из купа
Утакмице 1. кола Купа Градског фудбалског савеза Пожаревац 
одигране су почетком марта. Фудбалери костолачког „Рудара“ 
направили су непријатно изненађење и заустављени су већ на 
првој препреци. 
„Зелено – црни“ су гостовали у Батовцу и дуел са истоименим 
ривалом после 90 минута завршен је без победника, резултатом 
1:1. Домаћи тим, који се такмичи у истом рангу такмичења као 
и костолачки фудбалери, Браничевској окружној лиги, биo је 
успешнији после извођења једанаестераца - 4:3 и пласирао се у 
друго коло Купа ГФС Пожаревац.

Реконструкција источне трибине
Почела је реконструкција Фудбалског стадиона „Бора Бека“. 
Тренутно се изводе радови на реконструкцији источне трибине. 
Изградња поменуте трибине финансира се из буџета градске 
општине Костолац, а вредност радова је око 13 милиона динара. 
Радови подразумевају реконструкцију бетонских трибина у дужини 
од 105 метара, као и уградњу 850 пвц столица у зеленој и црној 
боји. Поред тога планира се изградња нове стазе, прилаза за 
инвалиде и нова расвета. Такође у наредном периоду у плану је и 
изградња атлетског стадиона са тартан подлогом.
Радови на санацији крова и фасаде на просторијама које се налазе 
у том спортском комплексу су завршени, a за тај посао издвојено је 
око 7,2 милиона динара. 

Припремио: П. Животић 

Костолачки „Рудар“ савладао је екипу „Топ Сат“ из Великог Градишта у 
финалној утакмици Лиге ветерана Браничевског округа након бољег 
извођења пенала, пошто је сусрет завршен нерешеним резултатом 2:2.

Спортски центар Пожаревац је 4. фебруара био домаћин финалне 
утакмице. 

Иницијатори формирања овог занимљивог такмичења су Драган Танасковић из 
Тополовника и Ненад Митић из Пожаревца, некадашњи фудбалери, уз помоћ бројних 
фудбалских звезда овог краја, који су желели да се окушају са својим вршњацима у 
најпопуларнијој игри на свету.

– Прошле године кренули смо са четири екипе које су учествовале, да би ове

године лига добила још два члана. Идеја је да наредне године буде осам екипа које 
ће се такмичити − рекао је Драган Танасковић. − Тренутна доња старосна граница 
играча je 40 година, али се размишља да се она наредне године подигне на 45. 
Разлог томе је што има четрдесетогодишњака који још активно играју фудбал. 
Жеља је да се ова лига прилагоди старијим учесницима, који нису више активни у 
клубовима, што би био фер однос према свим играчима и екипама.

Сваке недеље утакмице Лиге ветерана Браничевског округа игране су у другом 
месту, тако да су играчи различитој публици показивали своје мајсторије.

– Ове године учесници Лиге поред костолачког „Рудара“ били су „Слога” из
Петровца на Млави, „Топ Сат” из Великог Градишта, „Стишки” из Малог Црнића, као и 
екипе „Ветерани” и „Зенит” из Пожаревца. Идеја Лиге ветерана је најпре да се бивши 
фудбалери из овог краја окупе и друже, а свакако није недостајало и такмичарског 
жара после кога је увек долазило до пријатељски испружене руке и честитки 
победнику − навео је Ненад Митић.

После финалне утакмице уследило је „треће полувреме“ и том приликом су уз 
дружење добрих пријатеља и некадашњих ривала на спортском терену, уручене 
захвалнице, медаље и пехари.

П. Ж.
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■Значајни људи Костолца

Чика Бора Бека, легенда 
Костолца и фудбала
Ту, између Техничке школе и Дома 

здравља, свој животни век провео 
је Боривоје Јовановић – Бора Бека 
(1930-2010), легенда Костолца, али 

и фудбала. Човека, који је фудбал волео више 
од живота, упознао сам релативно касно, мада 
сам о њему знао готово све. 

Иза његове куће смештена је једна мала 
приземна зграда, испред зграде вагончић 
из неких давних времена и два дрвена точка 
од воловских кола. На згради натпис „Музеј 
фудбала“. Пространа просторија с неколико 
реда полица, старе фотографије, плакете, 
признања, пехари, заставице и бројне књиге. 
У једном углу велики сто и на њему огромна 
пепељара. Поред стола, укоричена издања 
часописа „Глас произвођача“, од оснивања до 
данашњих дана.

Бора је са мном водио разговор као да се 
знамо годинама, имали смо иста размишљања 
о свему, па и  о фудбалу. Као један од главних 
уредника „Гласа произвођача“, са мноштвом 
прича објашњавао ми је трновит пут једног 
гласила, које је постало заштитни знак града 
крај Дунава. Уз „мале тајне великих мајстора“ 
пера, увео ме је у свет новинарства. Сваки 
његов савет сам упијао, сваку реч памтио, 
долазио сам и одлазио, узимао сам укоричене 
бројеве „Гласа произвођача“ и копирао. Више 
пута сам му доносио укрштенице јер је обожавао 
да их решава, исто тако стару штампу из 
времена када је играо фудбал за „Вележ“ из 
Мостара, „Борац“ из Бањалуке и наш „Рудар“.

Увек се распитивао о Печанима који су 
играли фудбал за „Рудар“ и за сваког је знао 
да „документима“ објасни његову каријеру и 
личност. Бора је знао сваког тренера, како 
његов град живи, које снове снива, како дише 

један тако велики енергетски гигант који се у то 
доба звао „ИЕК Костолац“, шта намерава ново 
успешно да уради  његов комшија Коста Макар, 
дугогодишњи директор ИЕК-а..

Од 1962. године Бора Бека је на челу 
„Рудара“. Давао је целог себе на пословима 
изградње стадиона ФК „Рудар“ и Спортске хале, 
на изградњи мотела „Дунавски драгуљ“ и хотела, 
на развоју топловодне мреже, али највише на 
развоју спорта и рекреације.

Био је на многим руководећим функцијама - 
председник Скупштине МЗ Костолац, одборник 
СО Пожаревац, делегат у Републичком СИЗ-у за 
спорт и физичку културу, делегат у Регионалној 
привредној комори и председник разних комисија 
и тела у бројним друштвеним делатностима. 
Био је делегат у Фудбалском Савезу  Србије и 
Југославије.

За свој рад добио је низ признања од којих 
се издвајају Октобарска награда Скупштине 
Општине Пожаревац, Плакета заслужног за 
фудбал Савеза Србије и Југославије, Орден рада 
са сребрним венцем. Био је проглашен живом 
легендом фудбала.

Једном приликом ишли смо заједно мојим 
колима до Петровца да узмем своју  књигу из 
штампарије. Бора је понео материјал за две 
књиге, јер је требало да направи усмени договор 
са власником  штампарије „Стојадиновић“. Једну 
књигу написао је о мафији у фудбалу у Србији, 
а другу о граду Костолцу (нажалост ниједна 
није одшампана). То је било само неколико 
месеци пре његове смрти. Све време пута до 
Петровца и назад, причали смо само о фудбалу 
са огромним жаром, о новим плановима, причао 
ми је о ФК „Рудар“. Говорио ми је о Миљану 
Миљанићу, некадашњем селектору, о будућој 
општини Костолац, о сређивању стадиона, али и 

неким старим временима у којима је и  он живео 
и стварао.

Није волео политику, мада је морао пар 
пута да прекорачи праг те „превртљиве 
распуштенице“, како је он звао. Дуго ми је 
причао о његовом нераздвојном другу Голубану 
Мрђену, о његовом раду и доприносу за ФК 
„Рудар“. Причао ми је о бројним талентима 
који нису успели, само зато што нису били 
радни. Говорио ми је о својим љубимцима међу 
фудбалерима који су проносили славу „Рудара“ 
широм Србије. Знао је често да ми поклони 
понеку књигу али и добре савете.

Тих летњих дана 2010. године болест му се 
погоршавала, једног јесењег дана јавили су ми 
да је умро. Отишао сам с посла и запалио сам 
му свећу, тада сам последњи пут видео човека 
који је био и остаће легенда овог клуба и овог 
места.

Хиљаде људи се сјатило на гробље да му ода 
последњи поздрав. Било је много телеграма, 
један од њих послао је Миљан Миљанић, који 
је тада такође био тешко болестан. Тог јесењег 
дана отишао је заувек у легенду Чика Бора Бека.

Данас лета господњег 2024.стадион у 
Костолцу носи његово име, Бора негде горе на 
облацима, с цигретом у руци нервозно шета 
чекајући да се стадион до краја реновира, а 
наш „Рудар“ поново заигра у Српској лиги, 
задовољно листајући књигу о фудбалском клубу 
коју је он жарко желео да напише. Ова прича је 
сећање на Бору Бека, легенду Костолца 

Војкан Ивковић 

 ❚Боривоје Бека Јовановић
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